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Despre rolul şi însemnătatea ştiinţelor socioumane 

în formarea personalităţii viitorilor specialişti cu 

studii superioare 
 

 

 

 

      Pe când politologia era obiect de studiu obligator în 

toate instituţiile de învăţământ superior, la sfârşitul 

semestrului, înainte de examen, studenţii au fost orientaţi 

că la evaluare în calitate de întrebare suplimentară, la care 

sunt rugaţi să răspundă, să se pronunţe, (dar nu sunt 

obligaţi s-o facă, şi acest fapt nu va influenţa nici într-un 

caz – în sens de majorarea notei dacă vor spune lucruri 

plăcute urechii profesorului şi viceversa, dacă au critici, 

dezvăluie neajunsuri, au insatisfacţii etc.- asupra notei 

finale), aceasta fiind chestiunea impresiilor lor despre curs: 

actualitatea, necesitatea, momentele pozitive sau negative, 

sugestii pentru îmbunătăţirea metodicii predării lui etc. etc. 

Şi deşi nu toţi susţinătorii examenului au găsit de cuviinţă 

să manifeste curaj, îndrăzneală, adică să se 

pronunţe/exprime, cei care au făcut-o (dar aceştea au fost 

80 la sută, adică o bună majoritate ) oferă suficientă 

materie pentru cugetări profesorului, şi ceea ce bucură în 

mod deosebit este faptul că tinerii înţelegeau destul de bine 

specificitatea acestei discipline în formarea lor ca 

personalități, cetățeni plenipotențiari ai statului Republica 

Moldova. 

     În cele de mai jos ne vom referi la cele mai 

semnificative şi de valoare păreri şi sugestii ale studenţilor, 

chiar reproducându-le, inventariindu-le în ansamblu.      

„După cursul de politologie făcând un sumar mi-am dat 

seama că aici (în politică) suntem implicaţi toţi, nu numai 

marii politicieni, în special şi eu. Iar prima mea întrebare pe 

care mi-am pus-o este aceea ce am făcut eu până acum 

pentru ţara mea sau dacă pot face ceva?!. Datorită cursului 

am înţeles, că chiar şi prin simplul vot pot face ceva, şi nu  

cum procedează alţii „nu mai votez că-i degeaba, nu are 

nici un sens”. Dar trebuie să ne facem cumva viitorul, să nu 

lăsăm lucrurile pe seama altcuiva. Şi voi lupta pentru binele 

nou” – Eugen Voicu, ITTA-081 

    „Prelegerile au fost de folos pentru că ne-am trezit 

conştienţi şi ne-au făcut un drum mai iluminat în viaţa 

politică” – Mircea Popa, aceeaşi grupă. 

      

 

 

 

„Obiectul oferă studentului o vizualitate mai vastă asupra 

vieţii politice şi asupra realităţii şi a modului de trai în care 

ne aflăm. Deşi nu este un obiect care stă la baza 

specialităţii date, eu cred că este necesar de a cunoaşte 

particularităţile esenţiale ale politologiei pentru a ne putea  

orienta şi determina în societate”- Dorin Armaşu. 

     „Cursurile au fost foarte bine pregătite. Au fost discutate 

teme foarte actuale, care ne interesau” – Dumitru Aculov. 

     „M-a impresionat acest obiect deoarece am aflat multe 

din domeniul politicii” – Simion Boţan. 

     „Lecţiile de curs la politologie sunt foarte necesare 

pentru noi mai ales că anul acesta noi trebuie să participăm 

la alegeri şi într-un cuvînt trebuie să luăm o decizie bună şi 

nu trebuie să se repete greşeala care se petrece acum. 

Trebuie să fie la putere un om care ţine la stat, care ţine la 

neam, nu care încearcă să ne rusifice. Cred că lecţiile de 

politologie ne arată adevărata faţă a politicii”- Sergiu 

Ureche. 

     „Cursul de politologie mi-a oferit informaţia necesară în 

activitatea mea pe viitor. Pentru un viitor inginer mecanic 

politologia este necesară într-o mare măsură deoarece 

fiecare cetăţean trebuie să ştie careva informaţii despre 

activitatea politică şi în caz de ceva să se poată uşor 

implica şi da sfaturi utile şi la un grad înalt de formulare. 

Un inginer trebuie să cunoască politologia căci în caz de 

necesitate să se poată implica, apăra, activa, regla la un 

nivel pozitiv şi destul de legal”- Viaceslav Andrieş 

     „Cursul m-a ajutat foarte mult în gândirea faţă de stat, 

partidele politice ş.a. Mi-a plăcut foarte mult forma cu 

referatele: am înţeles că una e când citeşti un referat, şi cu 

totul alta cînd înţelegi, povesteşti, comentezi, iai atitudine, 

îţi expui propria părere, - la ceea ce insistaţi întotdeauna 

când cineva din noi prezentau referatele”- Vilian Cazaciuc. 

     „Cu ajutorul cursului am găsit răspuns la foarte multe 

întrebări din viaţa politică: am aflat mult şi despre ţara mea, 

despre sistemul politic, partidele politice cuprinse în el; 

acum pot participa la alegeri, obiectul politologia ajutându-

mi să iau decizii corecte” – Ion Beşleaga 

Ion VANGHELI 

Technical University of Moldova 

Abstract — În articol este demonstrată semnificația deosebită a politologiei, din rândul celorlalte ştiințe 

socioumane, în formarea personalității viitorului specialist, absolvent al UTM; concluzia rezultă din aprecierile 

studenților anului întâi (admiterea 2008) de la facultatea IMM ,pe care aceştea le-au făcut în cadrul evaluării 

finale – examenului; autorul constată faptul, că de atunci încoace se manifestă o tendință de nedorit: se produce 

tacit dezumanizarea învățământului superior, din rândul căreia face parte reducerea Politologiei şi Teoriei şi 

practicii integrării europene din planurile de învățământ; consecințele sociale ale acestui lucru sunt instalarea 

la putere în Republica Moldova a forțelor antinaționale, antieuropene, proimperiale. 
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     „A fost foarte bine că am discutat şi analizat oral, adică 

prin discuţii şi expunerea de opinii – multe lucruri o să ne 

fie de folos în viaţă” – Vitalie Baleca 

     „Cursul de politologie este foarte important în procesul 

dezvoltării oricărui cetăţean. Părerea mea este că ar fi cu 

mult mai eficient pentru societate, dacă va fi studiat la anul 

3 sau 4 universitar”- Ilie Jomiru 

     „Predarea cursului a fost la nivelul corespunzător 

capacităţilor noastre de a însuşi materialul. Comentarea 

tuturor problemelor în timpul orelor ne-a ajutat la 

înţelegerea acestor probleme mai profund şi mai clar” - 

Sergiu Bragari 

     „Acest obiect îmi pare foarte interesant şi de folos... 

deoarece fiecare trebuie să cunoască societatea, populaţia şi 

tot ce-l înconjoară, să aleagă un partid care să fie de folos 

republicii... Datorită lecţiilor şi seminarelor am aflat multe 

din ceea ce se petrece în Republica Moldova şi în alte 

state... Datorită lor am fost chemaţi şi la o conferinţă care 

m-a impresionat foarte mult şi am aflat lucruri care o să-mi 

fie de folos pe viitor” – Constantin Filimon, gr. ITTA-081 

     „Cursul de politologie este un obiect nu într-atât de 

principal pentru un inginer, dar este fundamental pentru o 

fiinţă socială şi necesar pentru noi, pentru că fiecare dintre 

noi să se cointereseze de viaţa politică atît a statului propriu 

cât şi a întregii lumi. Eu cred că acest obiect este folositor 

pentru noi şi studiul acestuia este necesar” – Maxim Tcaci, 

gr. ITTA-082. 

     „La cursul de politologie am învăţat multe lucruri 

interesante şi teme noi” – Daniel Rusu. 

     „După părerea mea, acest obiect este sub semne pozitive 

în universitate. Ar fi mai bine chir să începem de la liceu, 

căci fiecare om se confruntă cu politica, care mai mult, care 

mai puţin, care se afundă mai adânc şi aderă chiar la unele 

partide politice, dar ies cu ajutorul acestui obiect, şi acei pe 

care nu-i interesează politica, oricum la lecţii mai află ceva, 

se mai interesează, chiar dacă este nevoit” – Sergiu 

Vasilaşcu. 

     „Este necesară politologia pentru fiecare din noi, şi mult 

e necesar în profesia noastră” –Eugen Seleţchii. 

     „Cursul de politologie este bun, el creîndu-ne o 

concepţie despre organizarea unei societăţi democratice, şi 

ne creează în ansamblu o imagine a sferei politice, fiind de 

folos pentru viitor în postura noastră de participanţi la viaţa 

politică” – Mihail Mereneanu. 

     „Impresia mea despre curs este bună. Eu nu prea am 

mari cunoştinţe despre politică, dar îmi place şi sunt 

cointeresat când este vorba de Republica Moldova. Orele 

de curs întotdeauna mă stăruiam să le frecventez, deoarece 

vorbeam teme interesante, care e de folos oricărui 

student...” – Mihail Glavaţchii. 

     „Cursul de Politologie mi-a lăsat impresii pozitive,... de 

aici m-am ales cu cunoştinţe din acest domeniu vital al 

vieţii; ... a fost bine asimilat, cu un sens pronunţat al 

obiectului de studiu, spre deosebire de altele studiate de noi 

studenţii de la anul 1” – Silvestru Mândrilă. 

„Consider că cursul de politologie a fost benefic 

pentru dezvoltarea cunoştinţelor studenţilor în materie de 

viaţă politică. Au fost atinse subiecte importante ce-or ajuta 

tinerii să se dezmeticească într-o lume plină de subiecţi 

politici. Consider că obiectul pe care l-am trecut/studiat le 

va ajuta studenţilor în luarea deciziilor concrete în 

primăvara lui 2009” – Dumitru Voiţehovschii. 

     „Eu am o impresie pozitivă despre acest obiect, că este 

un obiect foarte interesant, dar cu părere de rău acest obiect 

îl avem numai jumătate de an; îmi „place” şi profesorul, 

mai ales pentru faptul, că ne respectă pe toţi...” – Eugeniu 

Savva. 

     „...cursul de politologie mi-a lăsat impresii destul de 

plăcute, fiindcă politologia este întâlnită mereu în viaţa 

omului de zi cu zi. Acest obiect este necesar de a-l studia 

de fiecare cetăţean al Republicii Moldova, pentru a 

cunoaşte tot ce ţine de politică la noi în ţară. Recomand la 

toţi acest obiect...” – Victor Ulinici. 

     „Acest curs este necesar pentru pregătirea tinerilor 

pentru viaţa politică... prin el am aflat regulile de bază ale 

politicii, dar ar fi bine ca orele să fie mai multe fiindcă 

multe taine ale politicii nu le-am aflat... Impresiile mele 

sunt bune, fiindcă am cunoscut noi reguli şi combinaţii 

politice care nu le ştiam” – Marin Ungureanu. 

     „În cursul de politologie am comunicat pe mai multe 

teme. Dar unicul lucru care nu prea mi-a plăcut – 

insuficienţa de timp pentru prezentarea referatelor, de care 

parţial depinde nota finală” – Nicolai Moroz. 

     „...cursurile de politologie nu au fost atât de plictisitoare 

precum îmi închipuiam, ba din contra au fost destul de 

interesante şi am aflat cu mult mai multe despre politică, 

mai ales despre componentele ei principale, pe care eu mai 

că nu le ştiam. Oricum, fiecare cetăţean trebuie să fie activ 

în viaţa politică, dar trebuie şi să fie la curent cu câte ceva 

despre ea. Cursurile de politologie, chiar dacă nu sunt 

pentru specialitatea noastră (de inginer) prind bine oricând 

şi nu trebuie să fim indiferenţi de acestea. Pentru mine au 

fost folositoare, dar în unele momente au prezentat şi unele 

dificultăţi, mai ales că multe din politică nu pricepeam. Ar 

fi de dorit ca acestea să fie puţin mai simple şi să se înveţe 

doar esenţialul, iar restul mai aprofundat să rămână pentru 

cei ce au intenţii serioase în politică. ...mi-au plăcut cât-de-

cât cursurile de politologie, chiar dacă nu sunt un mare 

activist la viaţa politică” – Roman Oprea. 

     „Mi-a plăcut cursul deşi sunt unele aspecte neplăcute 

cum ar fi faptul că, politologia nefiind un obiect exact, nu 

poate fi analizat, apreciat şi notat respectiv. Şi în 

momentele cînd a fost menţionat că nu este răspuns la 

întrebarea cerută, se putea extrage o jumătate de răspuns, 

respectiv o jumătate de notă din răspunsul existent. În rest 

este un obiect foarte interesant şi folositor” – Vlad Fussa. 

     „Politologia reprezintă un obiect foarte important în 

viaţa noastră, fiecare cetăţean trebuie să aibă cunoştinţe în 

acest obiect pentru a şti cine ne conduce ţara şi cum o 

conduce, pentru a şti cine este bun şi cine este rău” – 

Alexandru Midori. 

     „Cursul de politologie mi-a plăcut, în orice caz, ar fi de 

dorit organizarea mai multor şedinţe cu personalităţi înalte 

(care sunt la conducere) pentru a şti informaţii expuse din 

mintea conducerii” – Artur Ursu. 

     „După părerea mea aceste cursuri de politologie au fost 

foarte reuşite şi folositoare pentru fiecare din noi. Cred, că 

fiecare cetăţean a oricărei ţări ar trebui măcar câtuşi de 

puţin să fie informat de situaţia actuală a ţării sale. 

Cursurile de politologie ne-au învăţat să devenim câtuşi de 

puţin patrioţi, să luptăm pentru ţară şi să nu fim indiferenţi 

de viitorul ei” – Dan Răileanu, gr. ITTA-082 

      „La cursul de politologie am aflat multe din lumea 

politicii – statul, partidele politice, puterea politică, 

sistemul politic ş.a. Profesorul ne-a explicat că noi suntem 
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noua generaţie care va avea grijă de cei bătrâni, dar să nu 

ducem ţara la râpă şi să dăm drumul tâlharilor la 

conducere. Noi suntem acea generaţie care trebuie să 

ducem ţara înainte spre o dezvoltare normală, ştiind ce 

dezastru este acum şi ce oameni stau la conducere, este 

datoria noastră să schimbăm această stare de lucruri. 

     Ţara noastră a trecut printr-un şir mare de schimbări. 

Ştim din istorie, că Rusia şi România nu aveau legături 

bune, iar Moldova era între aceste ţări. Au dus ţara la aşa 

stare oamenii care au fost la conducere. Dar a ajuns timpul 

cînd suntem independenţi, şi ce ? Oricum nu ne simţim 

independenţi.” – Sergiu Saşin, gr. ITTA- 083- 

    „Eu cred, că omul care n-are cunoştinţe despre politică, 

partide politice, forme de guvernământ, în genere despre 

drepturile lui, despre organele puterii într-un stat, cine 

elaborează legile şi cum ele lucrează, cine îi conduce ţara 

ş.a.m.d., este un om „sărac”... Omul care nu-şi ştie 

drepturile, el nu le are. Omul care nu ştie cum se conduce 

ţara lui şi de cine nu poate participa la dezvoltarea ei... Or 

la anume astfel de întrebări, precum şi la un şir de altele, 

răspunde cursul de politologie. Este clar ca buna ziua, că 

asta trebuie s-o cunoască fiecare om, cetăţean, independent 

de şcoala care a terminat-o” – Dumitru Roşca. 

     „Cursul de politologie este o lecţie importantă deoarece 

situaţia ţării noastre în prezent este în deplină dependenţă 

de cum o vom conduce şi cum vom acţiona noi în viitor. 

Vom fugi să căutăm un trai mai bun printre străini sau o 

vom forma aici la noi acasă. Aş vrea ca la curs să fie 

abordată mai mult problemele actuale şi situaţia actuală din 

Republica Moldova în comparaţie cu alte ţări. Ar trebui de 

analizat fiece candidat ce pretinde la alegeri. În rest totul e 

bine, actual şi necesar” – Dumitru Usteţchi, gr. ITTA-083. 

    Din 2 grupe ale specialităţii UTAP – 081,082 am reţinut 

următoarele impresii, observaţii şi sugestii: 

     „Politologia este un obiect care, după părerea mea, 

trebuie să-l cunoască fiecare om, persoană sau individ. Noi 

vom fi în perspectivă ingineri, manageri sau alte profesii 

alese de noi încă din copilărie, însă mai întâi de toate noi 

trebuie să ţinem cont că mai suntem şi cetăţeni. Politologia 

ne ajută să ne familiarizăm cu toate drepturile şi îndatoririle 

noastre faţă de societate şi alţi cetăţeni. Cursul de 

politologie m-a făcut să înţeleg mai bine viaţa politică, să 

cunosc diverse forme de guvernare, m-a ajutat să pot să 

meditez şi să mă informez mai bine pentru următoarele 

alegeri. Eu propun ca curs de politologie să fie studiat în 

toate universităţile şi instituţiile, chiar şi în şcoli, licee, 

deoarece fiecare om încă de mic copil trebuie să conceapă 

faptul că de el depinde viitorul ţării şi viitorul nostru. Pe 

cine vom alege, aşa vom fi conduşi... Eu consider că cea 

mai bună formă de guvernare este cea democratică, unde 

fiecare persoană importă pentru societate, să fie aleasă şi 

ascultate părerile libere a fiecărui individ. În general cursul 

de politologie mi-a plăcut şi m-a impresionat foarte mult. 

Propun să fie aduse mai multe surse de informaţie în 

universitate şi într-un număr mai mare” – O. David 

     „Obiectul politologiei este un obiect principal în 

formarea viziunilor politice a cetăţeanului de rînd; îl 

conduce spre formarea unei culturi politice înalte şi-l 

îndeamnă de a nu fi pasiv şi indiferent, de a se implica 

activ în viaţa politică, de a-i schimba modul de gândire şi 

de a-i forma o viziune clară asupra vieţii în viitor. Ca orice 

student el trebuie singur să conştientizeze şi aprecieze 

valoarea culturii, modului de gândire...” – V. Jicol 

     „Părerea mea despre obiectul politologie este una destul 

de bună, deoarece cu ajutorul ei am realizat unele lucruri în 

legătură cu ştiinţa politică şi cred că merită studiul acestui 

obiect în continuare şi chiar mai mult timp, deoarece un 

semestru e destul de puţin timp pentru a studia universul 

politicii şi a o studia profund şi amănunţit” – N. Jdanova. 

     „Cursul de politologie pe parcursul acestui semestru a 

fost unul interesant, având tangenţe cu istoria, fapt ce mi-a 

plăcut. Faptul că în cadrul grupului şi a torentului chiar, au 

fost şi absente, entuziasmul şi interesul faţă de obiect, este 

probabil datorat motivului că noi nu suntem încă în general 

atât de iniţiaţi în această direcţie, ca şi întreaga societate 

prevalând în acest sens cultura politică parohială, adică 

fiind cu o conştiinţă politică slab dezvoltată. Eu consider, 

că acest curs ar fi trebuit studiat nu doar în prima jumătate 

a anului de studii şi în cadrul universităţii, ci şi la etapa 

liceală chiar pentru ca statul nostru să dispună într-adevăr 

de cetăţeni cu meritul de a purta acest titlu. Perechile în 

general ar putea fi îmbunătăţite la capitolul calităţii, 

eficienţei prin intrigarea studenţilor. Ar fi interesant să se 

facă, să se organizeze un cerc de dezbateri chiar şi în 

timpul perechilor sau în afara lor, să participăm mai des la 

adunări cu caracter politic conduse de diverse personalităţi 

marcante în acest domeniu, membri ai diferitelor partide. 

Acestea ar fi câteva sugestii care consider eu ar mări 

interesul studenţilor şi ar favoriza creşterea indicelui 

culturii politice” – C. Petrasişin. 

     „În bucăţica ceasta mică de an de studii am aflat mult 

interesant despre politică în genere şi despre politica din 

ţărişoara noastră. Cursul de politologie mi s-a părut foarte 

interesant îndeosebi cînd aflam ceva nou. Cu ajutorul 

acestui curs noi putem face un pas mai sigur în viaţă, şi 

poate chiar să mai schimbăm ceva în ţară” – R. Druc 

(UTAP-082) 

     „După părerea mea politologia este un obiect destul de 

interesant şi foarte folositor pentru noi. În cadrul lui aflăm 

multe despre ce se întîmplă în Republica Moldova şi în 

zonă, regiune, şi chiar în lume, despre ce trebuie să facă 

Republica Moldova pentru a avea un sistem politic mai 

ridicat în sens de eficienţă pentru poporul ei băştinaş – R. 

Bădărău (gr.MIFSC-082). 

     „Este bine că cursul de politologie a fost introdus 

obligatoriu în instituţiile universitare, ar fi şi mai bine dacă 

politologia ar fi predată şi în instituţiile liceale asta pentru 

că am avea nevoie să facem cunoştinţă cu activitatea 

politică din Republica noastră, am avea totodată ocazia de a 

înţelege cum stau lucrurile în procesul de guvernare şi chiar 

să luăm parte la activităţile politice. Dacă am înţelege 

esenţa şi importanţa obiectului politologiei am putea şi să 

facem o alegere corectă şi decisivă în procesul electoral de 

aceea ar fi bine dacă politologia ar include în programa 

şcolară teme ce ar ţine de documentarea studenţilor şi nu 

teme care ar face propagandă politică. Desigur ar fi cazul 

ca din această programă să nu lipsească aspiraţiile spre 

Uniunea Europeană şi rezolvarea conflictelor politice 

existente în Republica Moldova, adică mă refer la 

conflictul Transnistrean, totuşi acesta este un conflict 

politic şi nu unul social, însă cred că ar fi o soluţionare 

dacă am avea şi o implicare socială, mă refer la noi, tinerii, 

care ne-am putea implica social, dacă nu putem să ne 

implicăm politic” – Sergiu Cheptene, ( aceeaşi grupă, care 

s-a transferat la FIMM de la FRIŞPA USM, urmând acolo 

mult mai multe ore, inclusiv cursuri speciale, de ex. 
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Stasiologia, ş.a., şi care politologia n-a ascultat-o/trecut-o 

la UTM). 

     „Acest curs mi-a format o idee mai amplă în ceea ce 

priveşte politica, instituţiile politice şi rolul lor în 

dezvoltarea societăţii şi consolidarea statală. Cred şi sunt 

convins că în martie sau aprilie 2009 votul meu va constitui 

un prim pas spre dezvoltarea şi consolidarea acestui mic 

stat, care se va viza în principiu pe consolidarea relaţiilor 

cu toţi vecinii noştri şi în primul rând cu Uniunea 

Europeană” – V. Inculeţ. 

     „Acest curs a avut pentru mine o importanţă majoră. 

Mi-am format o viziune nouă despre politică, mi-am 

îmbogăţit cunoştinţele în acest domeniu. În general acest 

curs este binevenit şi ar trebui continuat până la sfârşitul 

anului de studii” – R. Popa. 

     „Studiind acest obiect foarte interesant am luat 

cunoştinţă cu polisemia cuvântului politică şi polivalenţa 

lui în viaţa reală socială, cu subiecţii ei multipli, partidele 

politice ş.a., m-am familiarizat cu scopurile, funcţiile 

partidelor politice în Moldova. Obiectul de politologie este 

un obiect foarte interesant ce ne ajută foarte mult să ne 

orientăm corect şi să nu fim indiferenţi faţă de politică. 

Regret faptul că ni se predau puţine ore, aş dori mai multe 

ore” – V. Panfilii. 

     „După părerea mea studiul politologiei este foarte 

important în viaţa unui student, chiar şi în viaţa de zi cu zi, 

deoarece după noi rămâne hotărîrea şi tineretul în mare 

măsură decide soarta ţării. Deci trebuie să studiem şi să ne 

implicăm profund, să nu comitem greşelile făcute de alţii, 

să alegem o hotărîre bună pentru viitorul, şi viaţa noastră” 

– E. Cheptene. 

     „Pentru a putea deveni un bun cetăţean al unui stat, 

trebuie să cunoaştem geneza statului, să cunoşti sistemul şi 

regimul politic, forma de guvernare, să ştii istoria politicii 

acestui stat, să ştii cine stă la conducerea acestui stat, să 

cunoşti cât-de-cât relaţiile diplomatice cu statele ce ne 

înconjoară. Or anume dintre aceste cunoştinţe ne oferă mult 

politologia. Aceste cunoştinţe nu-i vor amesteca deloc pe 

viitor, ba din contra îi vor ridica substanţial raitingul de 

cetăţean, oferindu-i posibilităţi de a se amesteca mai în 

cunoştinţă de cauză în viaţa politică – C. Duca. 

     „Impresiile lăsate de cursul de politologie sunt dintre 

cele mai plăcute. Am învăţat multe lucruri interesante şi de 

folos pentru noi ca cetăţeni ai Republicii Moldova. Un 

mare plus îl constituie modalitatea de a expune referatele şi 

apărarea lor de către studenţi. O sugestie pe care o înaintez 

ţine de aceea, că ar fi de mare folos nişte seminare în formă 

de dezbateri politice, pentru că acestea formează cel mai 

bine un tânăr politolog” – Igor Cheptene. 

      „Cursul de politologie îmi pare destul de important 

pentru formarea studenţilor ca cetăţeni. La curs materialul a 

fost predat într-o formă interactivă, unde studenţii erau nu 

numai ascultători ci şi participanţi, puteau să-şi expună 

liber părerea şi să-şi prezinte sugestiile, opiniile, obiecţiile 

faţă de ceea ce spunea profesorul. Personal eu sunt 

mulţumit de maniera de predare şi de conţinutul expus de 

profesor” – A. Iurcişin. 

     „Obiectul politologia este foarte important îndeosebi 

pentru tinerii care abia încep a se implica în viaţa politică 

din Republica Moldova. La ora actuală situaţia acestui stat 

este foarte rea, gravă, şi este foarte important, ca cetăţenii, 

inclusiv noi, tinerii, de a ne descurca, de a alege acel partid 

care ne va scoate ţara din impas” – N. Cavanji. 

     „Despre cursul de politologie am rămas cu cunoştinţe 

noi şi impresii pozitive. La curs predomina o stare şi o 

atmosferă în care toţi studenţii erau curioşi să afle cât mai 

multe din lumea politicii” – A. Hîncu. 

     „Politologia a jucat un rol foarte important în viaţa mea. 

Am studiat cu dragoste şi plăcere acest obiect, mie cursul 

mi-a plăcut. Acest obiect m-a făcut să percep lumea altfel, 

să aleg corect. Însă aceasta se datorează şi profesorului 

calificat în acest domeniu. Ar fi bine ca politologia să o 

studiem mai detaliat întreg anul de studii, să se organizeze 

dezbateri pe teme din politologie legate de practica socială 

vie, la care eu aş participa cu mare drag, inclusiv în afara 

orelor. Aş dori să intru într-o discuţie aprinsă cu persoane 

politice pe teme diferite. A fi un bun politolog înseamnă 

muncă multă, muncă intelectuală” – Marcel Budeci (gr. 

MIFSC-082) 

     Şi-au expus părerile mai bine de 4/5 din cei care au 

susţinut examenul. Marea majoritate, ca să nu zic 

majoritatea absolută, acceptaseră obiectul,el este considerat 

binevenit, interesant şi actual, cu un mare potenţial 

informativ şi educaţional, cu un eventual şi mare impact 

social asupra ritmului, corectitudinii şi calităţii 

schimbărilor sociale şi politice. 

    Printre cele expuse sunt şi alte lucruri nu mai puţin 

interesante, şi după părerea noastră valoroase, cum ar fi: 

extinderea studierii obiectului pe întreg anul de studii, 

respectiv majorarea numărului de ore, studierea lui şi în 

instituţiile liceale, studierea lui la cursurile mai mari, mai 

aproape de absolvirea facultăţii, sporirea elementului 

interactiv la ore, atât prelegeri cât şi seminare, 

diversificarea măsurilor instructiv-educaţionale de profil 

politologic în afara orelor de curs cu invitarea la ele a 

politicienilor moldoveni reali, vii, concreţi ş.a. Ceva dintre 

ele sigur că parţial au fost  realizate deja la alte serii, dar, 

din păcate obiectul a dispărut din peisajul didactic 

instructiv universitar. 

     Este interesant a face o comparație cu sugestiile 

studenților de la anul întâi al FCIM şi anului doi de la FIU 

care de asemenea au fost intervievați, ce-i drept într-o 

variantă mai formalizată, cum percep ei rolul disciplinelor 

umanistice: la FCIM este vorba de Etică, Comunicare, 

Drept, iar la FUA inclusiv şi Politologia. Este destul de 

modest numărul de studenţi care-şi dau seama de 

semnificația acestor discipline, care formează mai întâi 

Omul, Personalitatea, Cetățeanul, şi paralel şi totodată 

Specialistul cu studii superioare, Inginerul de diferite 

profiluri sau specialități, cum se mai spune. Dar totuna 

bucură faptul că unii din ei au fixat în 

răspunsurile/aprecierile lor corect: disciplinele în cauză 

cultivă Omul în diversele lui ipostase existențiale, 

formează Personalitatea aptă şi capabilă să se implice în 

viața societății, în stare s-o modeleze, perfecționeze, 

modernizeze conform celor mai avansate modele – 

economice, politice, culturale etc. Nu cred că ar putea 

conştientiza aceasta fără studierea disciplinelor 

socioumanistice, dar se vede că administrațiile universitare, 

inclusiv responsabilii de mai mare rang – Ministerul de 

resort, Guvernul, de Preşedinție nici nu poate fi vorba, au 

alte scopuri şi preocupări... 

 


